

# Tête de Moine Value Chain: Challenges and Opportunities for a High-Quality Cheese Production in the Swiss Jura Region

The Tête de Moine PDO value chain is located in the Swiss Jura mountain region. This value chain includes cheese, milk, and meat production. The cheese, in particular, secures better milk prices for farmers and has gained popularity due to its unique presentation with a girolle.

A joint-trade partnership manages the Tête de Moine value chain, promoting consumption and better quality. This value chain generates 400 jobs with an annual turnover of over 80,000 Swiss francs. It also collaborates with Gruyère PDO to address the seasonal mismatch between production and consumption.

Being an important local product from the Swiss Jura, Tête de Moine faces environmental and socioeconomic challenges linked to climate change and changes in market demand. Feed and milk production is sensitive to meteorological events, and farmers are highly dependent on public support, which accounts for half of their income.

Another growing challenge is meeting increasing societal demands while maintaining a high added value. Developing new services, high-quality products, and promotion methods will allow for the development of new markets and sustain farmers' livelihoods. Better environmental integration in quality products, policy support, diversification, and actor integration will help increase the resilience of cheese production and the livelihoods of farmers. Strong coordination between the actors of the value chain and consumers can improve the sustainability of the region.

<b>MOVING Reference Region</b>
<b>Swiss Jura</b>
<b>Country</b> Switzerland
<b>Authors</b> Kamar Habli and Isabella Maglietti Smith (ORIGIN)
<b>Anticipated users of PA</b> - Value chain key actors - Researchers interested in Tête de Moine PDO value chain - Intermediaries that link the producers and other actors in VC-A (e.g. farm advisors etc.)
<b>More info</b> <a href="https://youtu.be/fo45gAr49MU">https://youtu.be/fo45gAr49MU</a>

# Chaîne de valeur du Tête de Moine: défis et opportunités pour une production de fromage de haute qualité dans la région suisse du Jura

La chaîne de valeur de l'AOP Tête de Moine est située dans le Jura suisse. Elle comprend la production de fromage, de lait et de viande. En particulier le fromage garantit de meilleurs prix du lait aux agriculteurs et a gagné en popularité grâce à sa présentation unique avec une girole.

Une interprofession gère la chaîne de valeur de l'AOP, en garantissant la qualité et en promouvant les ventes. Cette chaîne génère 400 emplois et un chiffre d'affaires annuel de plus de 80 000 francs suisses. Elle collabore aussi avec l'AOP Gruyère pour remédier au décalage saisonnier entre la production et la consommation.

Cependant, en tant que produit local important du Jura suisse, la chaîne de valeur est confrontée à des défis environnementaux et socio-économiques liés au changement climatique et à l'évolution de la demande du marché. La production d'aliments pour animaux et de lait est fortement affectée par les événements météorologiques. Sa production dépend également des subventions. L'entretien des pâturages boisés et la dépendance à l'égard des aides publiques sont d'autres défis à relever. Les aides publiques, telles que les paiements directs, représentent la moitié du revenu des agriculteurs.

Un autre défi croissant est l'augmentation des demandes de la société tout en maintenant une valeur ajoutée élevée. Le développement de méthodes de promotion, de nouveaux services, de produits de haute qualité permettra de maintenir le revenu des agriculteurs. Une meilleure intégration de l'environnement dans les produits de qualité, le soutien politique, la diversification, l'intégration des acteurs de la chaîne de valeur et les consommateurs contribueront à accroître la résilience de la production fromagère et les moyens de subsistance des agriculteurs.